

СОДЕРЖАНИЕ

ПАМЯТНЫЕ ДАТЫ

- 2-я стр. обл.** Высшее признание Родины. К 90-летию учреждения звания Героя Советского Союза (*Публикация Н.Ф. Ковалевского*)

БЕЗ СРОКА ДАВНОСТИ

- 4** **В.Г. КИКНАДЗЕ** — Всегда будут примером «необходимой духовной цельности и моральной чистоты». Подвиг молодёжи в борьбе с геноцидом народов СССР в Великой Отечественной войне: рассекречены документы о деятельности «Молодой гвардии»
- 20** **Г.В. ПЛОХОТНЮК** — «Взрыватели с часовым механизмом должны... срабатывать в течение длительного периода времени». Планы вермахта по уничтожению Воронежа (1942—1943 гг.)

НАЦИОНАЛЬНАЯ БЕЗОПАСНОСТЬ

- 34** **Т.В. ХРИЕНКО, П.А. ХРИЕНКО** — «Россия не такая страна, которую можно завоевать...». Факторы успешного противостояния западной агрессии

ВЕЛИКАЯ ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЙНА 1941—1945 гг.

- 44** **А.Ю. ЛУГОВОЙ** — «Главное, товарищи, крепче держите связь с народом... пока вы наш второй фронт». Совещание И.В. Сталина с командирами партизанских отрядов 1 сентября 1942 года в Кремле и его историческое значение
- 50** **Р.П. ЛУКЬЯНОВЕЦ, И.А. АНОХИНА, А.А. ЕФИМОВ** — «...Здесь любой хутор, каждая деревня — своеобразная небольшая крепость». Оборона гитлеровцев в районе города Старая Русса в 1942—1943 гг.
- 62** **Д.Г. ГУЖВА, С.В. ПОКРОВСКИЙ** — «Переход наших войск в наступление... с целью упреждения противника считаю нецелесообразным». Замысел обороны и состав Воронежского фронта к началу Курской битвы

ПЕРВАЯ МИРОВАЯ ВОЙНА

- 76** **А.Н. ПЛУЖНИКОВ, В.В. КАНИЩЕВ** — «Поели, и стало легче у всех на душе, ибо обозов перестали уже ждать». Небоевые реалии на фронтах Первой мировой войны

ЛОКАЛЬНЫЕ ВОЙНЫ И ВООРУЖЁННЫЕ КОНФЛИКТЫ XX—XXI вв.

- 84** **Д.А. АНТРОПОВ** — Опыт применения комплексов радиорелейной связи пунктов управления Ограниченного контингента советских войск в Афганистане (1979—1989 гг.)

ИЗ ИСТОРИИ ВООРУЖЕНИЯ И ТЕХНИКИ

- 94** **С.В. ФЕДУЛОВ, А.С. ВЕРЕМЧУК, А.А. ВАСИЛЬЕВА** — «На работу принимался каждый, кто сумел доказать свою квалификацию...». Немецкие специалисты в советских военно-морских научных учреждениях в Германии (1945—1947 гг.)

ВОЕННАЯ ЛЕТОПИСЬ ОТЕЧЕСТВА

- 98** **В.С. АЗИН, Е.М. ВАЛЕЕВ** — «Да не постыдимся во веки». Награды в память событий и героев Крымской войны

ВОЕННАЯ РЕФОРМА

- 106** **Д.И. РАСКИН, А.А. СОЛНЫШКИН** — «Средства к приличному существованию». У истоков военной эмеритур в Российской империи

КНИЖНАЯ ПОЛКА ВОЕННОГО ИСТОРИКА

- 112** **А.Е. ПОТАПОВ** — Страницы военной истории Северного Кавказа
- 114** **А.В. ПЛАТОНОВ** — Морские и озёрные коммуникации в обороне Ленинграда
- 116** Как и чем завершились бои за Кёнигсберг в 1945 году?

ПОЛКОВОДЦЫ И ВОЕНАЧАЛЬНИКИ

- 4-я стр. обл.** «Лично решителен, энергичный и культурный генерал, требовательный к себе и подчинённым». К 120-летию со дня рождения генерал-полковника Н.Э. Берзарина (*Публикация Ю.В. Снеговой*)

CONTENTS

MEMORABLE DATES

The highest recognition of service to the Homeland. In honor of the 90th anniversary of the establishment of the title Hero of the Soviet Union (*Publication by N.F. Kovalevsky*) **p. 2 of the cover**

NO LIMITATION PERIOD

V.G. KIKNADZE — They will always be an example of «necessary spiritual integrity and moral purity». The heroism of the youth in the struggle against the genocide of the peoples of the USSR in the Great Patriotic War. Declassified documents shed light on the activities of the *Young Guard* **4**

G.V. PLOKHOTNYUK — «Clockwork fuses... must be triggered over a long period of time». Wehrmacht plans for the destruction of Voronezh (1942–1943) **20**

NATIONAL SECURITY

T.V. KHRIENKO, P.A. KHRIENKO — «Russia is not a country that can be conquered...». Factors of successful resistance to Western aggression **34**

GREAT PATRIOTIC WAR OF 1941–1945

A.Yu. LUGOVOY — «The main thing, comrades, is to maintain closer contact with the people... while you are our second front». Stalin's meeting with commanders of partisan units in the Kremlin on September 1, 1942, and its historical significance **44**

R.P. LUKYANOVETS, I.A. ANOKHINA, A.A. YEFIMOV — «...Here every farm, every village is a kind of small fortress». Hitler's defense in the area of the city of Staraya Russa in 1942–1943 **50**

D.G. GUZHVA, S.V. POKROVSKY — «I consider it inappropriate for our troops to go on the offensive... in order to anticipate the enemy». The plan of defense and composition of the Voronezh front at the beginning of the battle of Kursk **62**

WORLD WAR I

A.N. PLUZHNIKOV, V.V. KANISHCHEV — «We ate, and it became easier for everyone's soul, because they had stopped waiting for the wagons». Non-combat realities on the fronts of World War I **76**

LOCAL WARS AND WAR CONFLICTS OF THE 20th — 21st CENTURIES

D.A. ANTROPOV — Experience of the use of radio relay communication complexes of control points of the limited contingent of the Soviet Armed Forces in Afghanistan (1979–1989) **84**

FROM THE HISTORY OF ARMAMENT AND EQUIPMENT

S.V. FEDULOV, A.S. VEREMCHUK, A.A. VASILYEVA — «Anyone who could prove his qualifications was hired...». German specialists in Soviet naval scientific institutions in Germany (1945–1947) **94**

MILITARY CHRONICLE OF HOMELAND

V.S. AZIN, Ye.M. VALEYEV — «Let us not be ashamed forever»: awards in memory of the events and heroes of the Crimean War **98**

MILITARY REFORM

D.I. RASKIN, A.A. SOLNYSHKIN — «Means to a decent life». On the origins of the military pension savings bank in the Russian Empire **106**

MILITARY HISTORIAN'S BOOKSHELF

A.Ye. POTAPOV — Pages of the military history of the North Caucasus **112**

A.V. PLATONOV — Sea and lake communications in the defense of Leningrad **114**

How and how did the battles for Königsberg end in 1945? **116**

MILITARY LEADERS AND COMMANDERS

«Personally determined, energetic and cultured general, demanding of himself and his subordinates». On the 120th anniversary of Colonel-General N.E. Berzarin (*Publication by Yu.V. Snegova*) **p. 4 of the cover**